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مرگ سالانه ۹۰۰ نفر 
در حوادث ناشي از کارهاي ساختماني

معاون وزير راه و شهرس��ازي با 
اشاره به امار حوادث ساختماني، 
گفت: س��الانه ۱۵۰۰ نفر، جان 
خ��ود را در اثرح��وادث ناش��ي 
از کار، از دس��ت مي دهن��د ک��ه 
۶۰ درص��د اي��ن حادثه ه��ا، در 
فرآينده��اي توليد س��اختمان 

اس��ت. به گزارش وزارت راه و شهرس��ازي، حامد مظاهريان 
گفت: رقم جان باختگان حوادث ناش��ي از کارهاي س��اختماني، 
غيرقابل قبول اس��ت و بايد تلاش هاي مضاعفي براي کاهش 
اين آمار انجام ش��ود که عدم به کارگيري افراد فاقدصلاحيت 
در فرآيند س��اختماني، يکي از اين اقدامات اس��ت. معاون وزير 
راه و شهرسازي، افزود: مطابق قانون نظام مهندسي ساختمان، 
تنها افراد با صلاحيت، حق دخالت در س��اخت و س��از را دارند؛ 
زيرا توليد س��اختمان به پيچيدگي هر مقوله تخصصي ديگري 
اس��ت که س��اير صنوف انجام مي دهند. مظاهريان ادامه داد: 
مجموعه وزارت راه و شهرسازي انتظار دارد در مورد ساخت و 
س��از هم مانند س��اير تخصص ها، متخصصان واقعي به اين امر 
وارد شوند، در واقع بايد افراد متخصص که در اين زمينه تجربه 
دارند و صلاحيت آنها رس��ما تائيد ش��ده، بايد به س��اخت و ساز 
بپردازند. وي ادامه داد: بايد به اين س��مت حرکت کنيم که در 
توليد س��اختمان، پيمانکار س��اخت و حتي کارگر ساختماني هم 
ماهر باشند وصلاحيت  کارگر را وزارت کار، رفاه و امور اجتماعي 
به رسميت شناخته باشد، آن وقت مي توان تضمين کرد که شاهد 

کاهش حوادث ناشي از کار در ساختمان نباشيم. 
توجه به مسائل فني در کارگروه حوادث ساختماني ���

معاون وزير راه و شهرس��ازي گفت: حوادث س��اختمان داراي 
دو بحث فني و حقوقي اس��ت، بحث حقوقي آن به وزارت راه 
و شهرس��ازي مرتبط نيس��ت و در اين زمينه بايد، قوه قضاييه 

اظهارنظر کند و مقصران را شناسايي کند.
مظاهريان تصريح کرد: کارگروه حوادث س��اختماني، بحث را 
معطوف به مس��ائل فني کرده اس��ت و تا افراد بتوانند در بحث 
فني متوجه اش��کالات ش��وند و در فرآيند ساخت هم اصلاحات 

لازم را انجام دهند.
وي افزود: توجه به مس��ائل فني س��بب مي شود تا ابعاد مختلف 
حادثه شناسايي شود؛ اما وقتي مباحث حقوقي مطرح مي شود، 
معمولا افراد به دليل آنکه سعي در بي گناه جلوه دادن خود دارند 
وجوه حادثه را به درستي تشريح نمي کنند؛ بنابراين بهتر است 
که اين دو بخش را کاملا از هم جدا باشند تا بتوانيم فرآيندهاي 
س��اخت و س��از را به درستي شناسايي و اصلاح کنيم. اين مقام 
مسئول درباره پيگيري حوادث ساختماني ناشي از گودبرداري ها 
و ساخت و سازهاي بي ضابطه و همچنين عدم رعايت نکات فني 
و مهندسي، گفت: پيگيري حوادث  ساختماني از طريق مباحث 
مقررات ملي س��اختمان و ترويج مقررات ملي س��اختمان قابل 
انجام اس��ت. همچنين يافته هاي مستندسازي حوادث، کمک 
مي کند مقررات و کدهاي س��اختماني متناس��ب با نوع حادثه 

اصلاح شود و بدين طريق، حوادث کاهش پيدا کند.

بازار مسکن چندان از تصميمات دولت
 متاثر نيست 

يک کارش��ناس مس��کن گفت: 
سرمايه هاي سنگيني در بخش 
مس��کن وجود ندارد که بخواهد 

وارد بازار ارز شود.
به گزارش ايسنا، مهدي سلطان 
محم��دي اظهار کرد: تحقيقات 
نشان داده رابطه اي بين نرخ دلار 

و قيمت مس��کن وجود دارد. هر زمان س��رمايه هاي سرگردان 
به س��مت بازارهاي رقيب مس��کن برود از بخش مسکن خارج 
مي شود و تقاضا در بازار مسکن کاهش مي يابد. البته اين پديده 
در شرايطي خاص مجال بروز پيدا مي کند که به نظر نمي رسد 

هم اکنون چنين شرايطي حاکم باشد.
وي افزود: با نوسانات اندکي که دلار نشان مي دهد نتيجه گيري 
از اين که سرمايه هاي سرگردان سنگيني از بازار مسکن به سمت 
بازار ارز مي رود يا برعکس، قابل اتکا نيست؛ زيرا نه بازار مسکن 
امکان ورود و خروج فوري منابع را دارد و نه دلار از اين شرايط 
برخوردار است. اين کارشناس مسکن با بيان اين که بازارهاي 
مس��کن و ارز در مواردي رقيبند و در پاره اي مواقع همبس��تگي 
دارن��د، گف��ت: در م��واردي که تورم بالا م��ي رود، ارزش ريال 
کاهش مي يابد. کاهش ارزش ريال باعث مي شود قيمت هاي 
اسمي مس��کن و دلار بالاتر نش��ان دهد. بنابراين هر دو متغير، 

متاثر از متغير سوم تحت عنوان تورم قرار مي گيرند.
س��لطان محم��دي، اثرگذاري معک��وس را حالتي ديگر بين دو 
بخش مس��کن و ارز دانس��ت و گفت: در مواقعي مس��کن و دلار 
اث��ر معک��وس دارن��د که اين پديده نوعا تح��ت عنوان بيماري 
هلندي شناخته مي شود. وقتي درآمدهاي ارزي کشور به شکل 
شديدي افزايش مي يابد قيمت دلار يا ارز خارجي به طور نسبي 
در مقايسه با تورم، پايين تر مي ماند. ولي مسکن چون کالايي 
قابل وارد کردن يا تجارت در س��طح جهاني نيس��ت قيمت آن 
ب��الا م��ي رود. اي��ن پديده را در دهه ۵۰ و نيز در زمان دولت نهم 

که قيمت نفت به شدت بالا رفت شاهد بوديم.
وي درباره پيش بيني از آينده بازار مسکن گفت: آن چه مسلم 
است اين که تا پايان سال وضعيت مسکن به همين روال خواهد 
بود. حرکت اين بخش، اندکي به سمت رونق است ولي منجر 
به جهش قيمت يا رونق چشمگير نخواهد شد. اندکي قيمت ها 
رو به بالا مي رود و ميزان معاملات افزايش مي يابد که به تبع 

آن ساخت وساز اندک اندک بيشتر مي شود.
اين کارشناس مسکن، توان دولت براي ايجاد رونق در بخش 
مس��کن را مح��دود دانس��ت و اف��زود: بازار مس��کن چندان از 
تصميمات دولت متاثر نيست. هرچند دولتمردان همواره بيان 
مي کنند قدرت کنترل بازار مسکن را دارند، اما مواردي هم که 
بخش مس��کن به س��مت رونق رفته خارج از اراده دولتمردان 
بوده و زماني هم که وارد رکود ش��ده، تلاش هاي دولت براي 

خروج از رکود کم فايده بوده است.
سلطان محمدي تاکيد کرد: در عين حال دولت مي تواند اقداماتي 
از جمل��ه کاه��ش نرخ بهره بانکي را براي خروج س��رمايه ها از 
بانک و ورود به بازار مسکن انجام دهد. هرچند دولت توانسته 
نرخ تورم را کاهش دهد اما به دليل مش��کلات عديده سيس��تم 
بانکي نتوانس��ته نرخ بهره را پايين بياورد. اقدامات کوتاه مدت 
ديگر، افزايش اعتبارات بخش مس��کن اس��ت که دولت در اين 
زمينه تلاش مي کند. مقدار وام مسکن افزايش يافته و نرخ بهره 
تس��هيلات کاهش يافته اس��ت. وي ساير تلاش هاي دولت را 
اقدامات زيرساختي دانست و گفت: اقدامات زيرساختي است در 
کوتاه مدت نتيجه نمي دهد. آماده سازي زمين ها، بهبود قوانين 
و مقررات، کاهش موانع سرمايه گذاري، ايجاد ثبات در اقتصاد 
کلان و بهبود درآمد خانوارها پارامترهايي اس��ت که مي تواند 
به بازار مس��کن رونق دهد و متاثر از سياس��ت هاي دولت است 

که در کوتاه مدت به نتيجه نمي رسد. 

پيشخوان

راهومسکن

ب��ا تکمي��ل قطعه نخس��ت آزادراه ح��رم تا حرم 
مي��زان آزادراه هاي افتتاح ش��ده کش��ور به رقم 
2۵۰۰ کيلومت��ر نزدي��ک ش��د، رقمي که هر چند 
در تاريخ ايران بي س��ابقه اس��ت، اما هنوز راهي 
طولاني تا رسيدن به استانداردهاي در نظر گرفته 
شده در برنامه هاي توسعه دارد. به گزارش ايسنا، 
وزارت راه و شهرسازي در حوزه جاده اي يکي از 
اصلي ترين اولويت هاي خود را به افزايش ضريب 
نفوذ آزادراه ها در جاده هاي کشور اختصاص داده 
و در چند جبهه مختلف براي اجرايي ش��دن اين 
سياس��ت ها برنامه ريزي مي کند. در کنار آزادراه 
تهران – ش��مال که پس از س��ال هاي طولاني 
توانسته يکبار ديگر يک برنامه جدي براي افتتاح و 
بهره برداري پيدا کند کار بر روي پروژه هايي چون 
آزادراه اصفهان به شيراز، آزادراه تبريز به بازرگان 
و آزادراه قزوين به رشت ادامه دارد تا با تکميل و 
بهره برداري کامل از آنها ضريب نفوذ آزادراه هاي 
ايران به شکل قابل توجهي افزايش پيدا کند. اين 
موضوع در حالي پيگيري مي ش��ود که س��اخت 
آزادراه ه��اي جدي��د از نظر بعد هزينه براي دولت 
هزينه اي بسيار بالا به وجود مي آورد تا جايي که 
طب��ق اعلام اين وزارتخانه س��اخت هر کيلومتر 
آزادراه جدي��د رقمي نزديک به ۱3 ميليارد تومان 
طلب مي کند. از اين رو در جريان برنامه ريزي هاي 
کلان وزارت راه و شهرس��ازي در کن��ار مطالع��ه 
براي س��اخت آزادراه ه��اي جديد موضوع تامين 
منابع مالي نيز اهميت بالايي پيدا کرده و اين دو 
موضوع به شکل همزمان در برنامه ششم توسعه 
دنبال مي شود. طبق اعلام معاون اقتصادي وزير 
راه و شهرسازي، در اين برنامه طول آزادراه هاي 
کش��ور با رشدي 2۰۰ درصدي از 2۵۰۰ کيلومتر 
فعل��ي ب��ه حدود 7۵۰۰ کيلومت��ر افزايش خواهد 
يافت. اين برنامه کلان در قالب پيگيري ساخت 
آزادراه هايي که در مرحله ي ساخت هستند و البته 
طرح هاي��ي که فعلا در مرحله پژوهش و مطالعه 

به سر مي برند پيگيري خواهد شد.
ب��راي عمل��ي ک��ردن اي��ن وعده بس��يار بزرگ 
اصلي تري��ن دغدغه تامين منابع مالي لازم براي 

س��اخت ۵۰۰۰ کيلومتر آزادراه جديد خواهد بود. 
مع��اون آخون��دي گفته اي��ن وزارتخانه تخمين 
مي زند که ساخت اين پروژه ها به حدود ۵۰ هزار 
ميليارد تومان منابع اعتباري نياز داشته باشد که 
دولت در بهترين حالت حدود يک س��وم از منابع 

ان را به پروژه ها تزريق خواهد کرد.
طبق اعلام اميني در قالب بودجه هاي س��نواتي 
و بودجه عمومي دولت اين امکان را پيدا مي کند 
که بين ۱۰ تا ۱۵ هزار ميليارد تومان از منابع مورد 
نياز براي ساخت اين آزادراه ها را به پروژه ها وارد 
کند و مابقي بايد از طريق سرمايه گذاران بخش 

خصوصي داخلي و خارجي تامين شود.
ب��ا وج��ود بهبود نس��بي ش��رايط ب��راي حضور 
س��رمايه گذاران در پروژه هاي زيرس��اختي ايران 
هنوز بسياري از برنامه ريزي ها براي ورود نهايي 

س��رمايه گذاران مس��تقيم خارجي به پروژه هاي 
عمران��ي در تع��داد زي��ادي از پروژه ه��ا محقق 
نش��ده و ني��از ب��ه نهايي ش��دن مذاک��رات دارد. 
بخش خصوصي داخلي که ش��امل پيمانکاران و 
سرمايه گذاران مي شود نيز با توجه به طلب هايي 
ک��ه از س��ال ها قب��ل دارند در انتظار تس��ويه آنها 
و س��پس برنامه ري��زي ب��راي ورود به طرح هاي 
جديد هس��تند. اين دو دغدغه مهم احتمالا بايد 
با همکاري دولت و مجلس در برنامه ششم يک 
راه ح��ل جدي پيدا کن��د، زيرا در غير اين صورت 
احتمال آن وجود دارد که اين برنامه ريزي کلان در 

عرصه عمل با اما و اگرهاي جديد مواجه شود.
آزادراه ش�يراز-اصفهان ش�هريور ���۹۷ ب�ه 

بهره برداري مي رسد
معاون وزير راه و شهرسازي و مديرعامل شرکت 

س��اخت و توس��عه زيربناهاي حمل و نقل، ابراز 
اميدواري کرد که آزادراه ش��يراز-اصفهان هفته 

دولت سال ۹7 آماده بهره برداري باشد.
خي��رالله خادم��ي در آئين آغاز عملي��ات اجرايي 
قطع��ه هفتم آزادراه ش��يراز ب��ه اصفهان، گفت: 
در پروژه ه��اي آزادراهي کش��ور، ۱۵ هزار نفر به 
ش��کل مس��تقيم و حدود 2 برابر اين رقم به شکل 

غيرمستقيم مشغول به فعاليت هستند.
وي با اشاره به فعاليت بيش از پنج هزار دستگاه 
ماشين آلات سنگين در اين پروژه هاي آزادراهي، 
ادامه داد: اکنون حدود يک هزار و 3۵۰ کيلومتر 
آزادراه در نقاط مختلف کشور در دست اجراست 
ک��ه مي تواند حدود ۶۰ درصد آزادراه هاي موجود 

کشور باشد.
خادمي گف��ت: هم اين��ک 2 هزار و 2۰۰ کيلومتر 

آزادراه در کش��ور داريم و اجرايي ش��دن يک هزار 
و 3۵۰ کيلومتر آزادراه در مقابل آن، عدد بس��يار 

بزرگي است.
معاون وزير راه و شهرسازي افزود: اين آزادراه ها 
در قالب ۶ پروژه آزادراه شيراز به اصفهان، آزادراه 
کن��ار گذر جنوبي تهران، آزادراه ش��مال، آزادراه 
منجي��ل، آزادراه خرم آب��اد به اراک و آزادراه تبريز 
به اروميه به شکل ويژه و خاص با عمليات اجرايي 
مناسبي در حال اجرا است که تحولي را در راه هاي 

دسترسي کشور ايجاد مي کند.
خادمي ب��ا اش��اره به اينکه اح��داث 2 هزار و ۸۰۰ 
کيلومتر راه اصلي و بزرگراهي نيز در کشور مراحل 
احداث را طي مي کند، گفت: در مجموع مي توان 
گفت که امروز و به رغم مشکلات و تنگناهي مالي 
موجود در کش��ور، بخش هاي عمراني و خصوصا 
راهسازي و به ويژه آزادراهي با فعاليت خوبي در 

حال اجرا است.
وي، پ��روژه آزاد راه ش��يراز اصفه��ان را يک��ي از 
اصلي ترين پروژه هاي آزاده راهي کش��ور دانست 
و تصريح کرد: حدود ۵۰ کيلومتر از اين پروژه در 
قالب روس��ازي بتوني چهار خطه انجام مي ش��ود 
که اين اتفاق براي نخس��تين بار در کش��ور روي 
خواهد داد. خادمي افزود: براي اين منظور، اولين 
دستگاه کاملا پيشرفته پخش روسازي بتوني نيز 

وارد کشور و در کارگاه مستقر شده است.
وي ادامه داد: اجراي اين روسازي بتوني مي تواند 
مبناي خوبي براي ساير پروژه ها باشد و به افزايش 
عمر پروژه هاي روس��ازي و خصوصا راهس��ازي 

کشور کمک کند.
مديرعامل ش��رکت س��اخت و توسعه زيربناهاي 
حم��ل و نق��ل کش��ور همچنين گف��ت: در بحث 
پروژه هاي ريلي نيز به دنبال اتصال پنج اس��تان 

کشور به شبکه ريلي تا پايان دولت هستيم.
خادمي اضافه کرد: تعداد اش��تغالي که در بخش 
ريلي کش��ور ايجاد مي ش��ود نيز به ميزان اشتغال 
ايجاد شده در پروژه هاي بزرگراهي خواهد بود.

قطعه هفتم آزاد راه شيراز به اصفهان، ۱2 کيلومتر 
طول دارد.

با کمک بخش خصوصي هدفگذاری شد؛

رشد 200 درصدي آزادراه ها در 5 سال آينده

تردد فرودگاهي ۳4هزار هواپيما در آذر  پرواز ايرباس جديد هما از ۳ ماه ديگر به خارجافزايش توليد مسکن در نيمه اول سال آينده   
ي��ک کارش��ناس اقتص��ادي ب��ا بيان 
اينکه سياس��ت هاي اقتص��ادي دولت 
در بخش مس��کن باعث فلج ش��دن اين 
بخش ش��ده است گفت: نيمه اول سال 
آين��ده ش��اهد افزايش تولي��د، افزايش 

 معام��لات، افزاي��ش س��رمايه گذاري ها و همچني��ن افزاي��ش
 قيمت است.

به گزارش تجارت، بيت الله ستاريان، با بيان اينکه بعد از برجام 
پي��ش بين��ي مي ش��د که با توجه به تأثي��ر اين موضوع بر اقتصاد 
کش��ور تحولاتي نيز در قيمت مس��کن ايجاد ش��ود، افزود: ولي 
همچن��ان اي��ن رکود در بازار مس��کن وج��ود دارد و اين موضوع 
 ناشي از مسائلي است که ما در اقتصاد کلان کشور با آن روبرو 

هستيم.

رييس مرکز ارتباطات و اطلاع رس��اني 
وزارت راه و شهرسازي با بيان اين که 
ايرباس جديد ايران اير ممنوع الخروج 
نيس��ت و از س��ه ماه ديگر پرواز خارجي 
خواه��د داش��ت، گفت: ع��لاوه بر اين 

ايرباس 32۱ هيچ محدوديتي در س��وار کردن اش��خاص خاص 
ندارد.

سيدقاس��م ب��ي نياز، ريي��س مرکز ارتباطات و اطلاع رس��اني 
وزارت راه و شهرس��ازي در واکن��ش ب��ه اظه��ارات مديرعامل 
اسبق هواپيمايي آسمان که از ممنوع الخروج بودن هواپيماي 
ايرباس 32۱ خبر داده بود، اظهار کرد: دو موضوع ممنوع الخروج 
بودن ايرباس 32۱ و محدوديت اس��تفاده برخي افراد خاص از 

آن مطرح شده که هر دو اين موارد کذب است.

آذرماه امس��ال 33 ه��زار و ۹7۵ فروند 
هواپيما در فرودگاه هاي تحت مالکيت 
ش��رکت فرودگاه ه��ا و ناوبري هوايي 

ايران نشست و برخاست  کردند.
اي��ن م��دت چه��ار ميلي��ون و  در 

222 ه��زار و 2۰۰ مس��افر از فرودگاه ه��اي کش��ور اع��زام و 
پذيرش ش��دند و فرودگاه هاي مهرآباد، مش��هد، امام خميني 
 )ره( و کي��ش ب��ه ترتي��ب پرترافيک تري��ن فرودگاه ه��اي 

کشور بودند.
بر اس��اس اين گزارش، فرودگاه مهرآباد با پذيرش ۱۰ هزار و 
۶۹3 فرون��د هواپيم��ا، موف��ق به اعزام و پذيرش يک ميليون و 
344 هزار و ۶۹ مس��افر و ارس��ال ۹ ميليون و 32۹ هزار و ۱7۹ 

کيلوگرم بار شد.

بررسيفعاليتنرمافزارهاياينترنتيدربخشحملونقل

چراغسبزدولتبهآژانسهايموبايليواينترنتي
در ش��رايطي که ش��ناخت و گس��ترش فعاليت 
آژانس ه��اي اينترنتي مي��ان تهراني ها افزايش 
چشمگيري داشته و تعداد بسياري از شهروندان 
به دليل نرخ پايين تر و رسيدن آژانس در کمترين 
زمان به درب منزل، از وجود اين آژانس ها استقبال 
کرده اند، اما همچنان ابهاماتي درباره فعاليت آنها 

در ذهن برخي ها وجود دارد.
به گزارش ايس��نا، حدود دو س��ال از فعاليت نرم 
افزاره��اي موبايلي ح��وزه حمل و نقل مي گذرد، 
اما اخيرا با افزايش مشتريان اين شيوه، انتقادات 
متع��ددي مطرح و حت��ي در مواردي فعاليت اين 
نرم افزارها غيرقانوني خوانده شده است. اين در 
حاليست که وزير ارتباطات از اين روش حمايت 
مي کن��د و ب��ه نوعي چراغ س��بز فعاليت مي دهد، 
اما از سوي ديگر رييس اتحاديه تاکسيراني هاي 
ش��هري کش��ور فعاليت اين آژانس ها را منوط به 

داشتن مجوز از شهرداري ها مي داند.
فعالي�ت آژانس ه�اي اينترنتي ب�دون مجوز  ���

تخلف است
مسعود طبيبي، مديرعامل اتحاديه تاکسيراني هاي 
شهري کشور در گفتگو با ايسنا با تاکيد بر اينکه 
مديريت حمل و نقل عمومي بار و مسافر در حيطه 
شهرها بر عهده شهرداري ها قرار داده شده است، 
گفت: هر فردي که بخواهد به هر شيوه اي خدمات 
حمل و نقلي ارائه کند بايد با مراجعه به شهرداري 
مجوز بگيرد، لذا اگر خدمتي بدون اخذ مجوز لازم 
از سوي شهرداري ارائه شود، در کليت آن مشکل 

وجود دارد و شامل تخلف مي شود.
 مديرعامل اتحاديه تاکسيراني هاي شهري کشور 
تاکيد کرد: ما با ماهيت کل اين جريان مش��کلي 
نداريم. حتي از گروه هاي اس��نپ و تاپس��ي که 
به ش��کل حرفه اي تر در اين عرصه و در س��طح 
ش��هر تهران کار مي کنند، درخواست مي کنيم تا 
براي رايزني و حل مخاطرات احتمالي موجود به 
اتحاديه تاکس��يراني هاي شهري کشور مراجعه 
کنن��د. قطع��ا با رايزن��ي مي ت��وان راهکارهاي 
مناسبي براي مخاطراتي که در مباحث امنيتي و 

شائبه هاي امنيتي وجود دارد پيدا کرد.
طبيب��ي افزود: البته بايد در اين برنامه هاي تحت 
وب تاکس��ي در مقابل غيرتاکسي به دليل سطح 
خدمات بيش��تري که ارائه مي کند، تفاوتي وجود 
داش��ته باشد. طبيعتا تاکسي بايد در اولويت باشد 
به ويژه اينکه در حال حاضر نوسازي مناسبي در 
ناوگان تاکس��يراني کشور به ويژه در شهر تهران 

انجام شده است.
نظر پليس راهور درباره اسنپ و تپسي ���

س��ردار تق��ي مهري، رييس پلي��س راهنمايي و 
رانندگي نيروي انتظامي نيز در گفت وگو با ايسنا، 
درباره فعاليت آژانس هاي موبايلي اظهار کرد: اين 
آژانس ها مجوز نگرفته اند و بايد در س��اماندهي 
که توس��ط ش��هرداري ها و وزارت کشور صورت 
مي گيرد، تحت عنوان ش��رکت هاي حمل و نقل 

بار يا مسافر مجوز بگيرند.
وي درباره اينکه آيا بايد مجوزي هم از سوي پليس 

راهنمايي و رانندگي براي فعاليت اين شرکت ها 
صادر شود يا خير نيز گفت: نيازي به دريافت مجوز 

فعاليت از سوي پليس راهور وجود ندارد.
نمي توانيم به س�بک ���۲۰ س�ال پيش زندگي 

کنيم
وزير ارتباطات نيز به تازگي به موضع گيري در اين 
خصوص پرداخته و تاکيد دارد که در حوزه کسب 
و کارهاي جديد بر اين باوريم که وظيفه دولت آن 
است فضايي ايجاد کند که علاوه بر آنکه کسب و 
کارهاي سنتي به فعاليت مي پردازند، شرايط براي 

کسب و کارهاي جديد نيز مهيا باشد.
محمود واعظي در خصوص فعاليت نرم افزارهاي 
مربوط به حمل و نقل نيز اظهار کرد: در گذشته هم 
زماني که قرار بر راه اندازي مراکز خريد بزرگ در 
دنيا بود، بسياري از واحدهاي کوچک نگران بوده 
و به اعتراض مي پرداختند؛ چرا که فکر مي کردند 
ايجاد اين مجموعه ها کسب و کار آنها را متضرر 
خواه��د ک��رد، اما بعدها تجرب��ه ثابت کرد که هر 
ي��ک از آنه��ا مش��تريان خاص خ��ود را دارند؛ به 
اي��ن ترتي��ب در فض��ا رقابت ايجاد ش��ده و مردم 

استفاده بردند.
وي ادامه داد: حال در زمينه نرم افزارها و ابزارهاي 
مدرن نيز همين اتفاق رخ داده است. ما نمي توانيم 
ابزارهاي مدرن را در اختيار داش��ته باش��يم و به 
سبک 2۰ سال پيش زندگي کنيم. بر همين اساس 
لازم اس��ت از اي��ن تکنولوژي ه��ا در بخش هاي 
مختلف از کش��اورزي و صنعت گرفته تا سلامت 

و ... بهره بگيريم.
واعظي در ادامه با تاکيد بر اينکه لازم اس��ت در 
تمام بخش ها به بهره گيري از فضاي الکترونيک 
فکر ش��ود، گفت: اکنون کس��ب و کارهاي سنتي 
نمي توانند براي کسب و کارهاي جديد مزاحمتي 
ايجاد کنند؛ چرا که اينها رقيب کسب و کارهاي 

سنتي نبوده و تنها با يکديگر همکاري دارند.
وي با بيان اينکه دولت نيز در مجموع ديد مثبتي 
به فضاي مجازي دارد، اظهار کرد: دولت اين نکته 
را مي دان��د که تقوي��ت فضاي مجازي به معناي 
ايجاد ش��غل و فرصت هاي جديد است. به همين 
دليل همواره از اين فضا حمايت کرده و اکنون هم 
اميدواريم که مجلس و دولت همکاري هاي لازم 

را براي قانونگذاري در اين بخش انجام دهند.
صحبت مخالفين چيست؟ ���

اما از س��وي ديگر ميثم مظفر، رئيس س��ازمان 
تاکسيراني ش��هرداري تهران به تازگي سخناني 
را در انتقاد از فعاليت آژانس هاي موبايلي مطرح 
کرده و مي گويد: هيچکس پاس��خگوي امنيت و 
تأييد صلاحيت اين گونه خودروها نيس��ت و بايد 
پليس و س��اير ارگان هاي امنيتي به اين مس��أله 
ورود کنند. قانون صراحتا اعلام کرده اس��ت که 
بايد حمل ونقل درون ش��هري اعم از آژانس هاي 
خودرو و تاکسي ها زير نظر شهرداري تهران باشد. 
از سوي ديگر نحوه جذب و فعاليت رانندگان اين 
خودروها مشخص نيست و از آنجا که هيچ گونه 
مجوز فعاليتي ندارند، لازم است ارگان هاي ذيربط 

به اين مسأله ورود کنند.
مدير س�اماندهي آژانس ه�اي تهران: طرح  ���

شکايت در قوه قضائيه
از سوي ديگر سيدعلي رضوي، مدير ساماندهي 
آژانس هاي تهران، ش��ميرانات و ري هم گفت: 
طبق ماده ۹ قانون توس��عه حمل و نقل عمومي، 
هرگونه حمل و نقل در س��طح ش��هرها بايد تحت 
نظر ش��هرداري باشد. طي سال هاي گذشته يک 
تا دو ش��رکت به بهانه داش��تن مجوز فعاليت در 
فضاي مجازي وارد حيطه حقيقي شده اند که اين 
موضوع مشکلاتي را ايجاد کرده و اکنون توسط 
اتحاديه ش��کاياتي در اي��ن زمينه به قوه قضاييه 

ارجاع داده شده است.
رض��وي همچنين عن��وان کرد: اي��ن آژانس ها 
ب��ا کاه��ش ۱۰ درصدي قيمت نس��بت به جذب 
مش��تريان اق��دام کرده و ب��دون مجوز به فعاليت 
مي پردازند؛ اين در حالي است که اگر زماني براي 
مردم مش��کلي ايجاد ش��ود، حتي مکان فيزيکي 
اين ش��رکت ها براي پيگيري موضوع مش��خص 

نيست.
وي ادام��ه داد: م��ا طبق جلس��اتي که با برخي از 
اين ش��رکت ها داش��تيم از آنها خواس��ته ايم که 
خ��ود را ب��ا ما منطب��ق کنند. در نهايت نيز از ورود 
تکنولوژي هاي جديد استقبال مي کنيم، اما بر اين 
نکت��ه تاکي��د داريم که نمي توان بدون مجوز کار 

کرد و اتحاديه ها را دور زد.
مدير س��اماندهي آژانس هاي تهران، شميرانات 
و ري اظه��ار ک��رد: اي��ن مدل کس��ب و کارها در 
کش��ورهاي ديگر نيز موفق بوده، اما به هر حال 
لازم است که اين شرکت ها براي فعاليت در ايران 
مجوزه��اي مربوطه را درياف��ت کنند؛ اما اکنون 
در موارد متعدد ش��اهديم که با تبليغات دلچسبي 
که توس��ط آنها صورت گرفته رانندگان آژانس ها 
تح��ت تاثي��ر قرار گرفته ان��د و ترجيح مي دهند با 
اي��ن ش��رکت ها کار خ��ود را دنب��ال کنند که اين 
مس��اله براي آژانس هاي سنتي نيز مشکلاتي را 

ايجاد کرده است.
در هر حال به نظر مي رسد ديگر وقت آن رسيده 
تا کس��ب و کارهاي س��نتي، به گونه اي خود را 
ارتق��ا دهن��د؛ چرا که فضاي مجازي و کس��ب و 
کارهاي نويني که در آن تعريف مي شود با بسياري 
صرفه جويي ه��ا مانند کاهش هزينه هاي جاري، 
دسترس��ي و کاربري آس��ان و همچنين سرعت 
بالا در ارائه خدمات، مي توانند به رقيبي غيرقابل 
دس��تيابي براي کس��ب و کارهاي س��نتي مبدل 
ش��ون؛ آژانس هاي اينترنتي نيز اين چنين نقشي 
در امروز شهر تهران برعهده گرفته اند، بي ترديد 
تبيي��ن قواني��ن دقيق در اين زمينه نيز از الزامات 

اين روند است.
تاثير يارانه ها در ارتباطات موبايلي و اينترنتي  ���

مردم
مع��اون وزي��ر ارتباطات از تاثيرگ��ذاري دريافت 
يارانه ه��ا در حج��م ارتباطات موبايلي و اينترنتي 

شهروندان خبر داد.

محم��د ج��واد آذري جهرمي اظهار کرد: امروز در 
کش��ور با ي��ک چالش مواجهيم ک��ه برگرفته از 

خواسته عمومي است.
مدير عامل شرکت ارتباطات زيرساخت ادامه داد: 
اکنون خواسته مردم کاهش تعرفه هاي ارتباطي 
است و به همين دليل در زمان پرداخت يارانه ها 
ديده شده که رشد استفاده از شبکه هاي موبايلي 
قابل توجه مي ش��ود و اين نش��ان از آن اس��ت که 
مردم علاقه مند به استفاده از ارتباطات هستند اما 

گاهي توان مالي آنها اجازه نمي دهد.
وي همچني��ن اظهار کرد: طي ماه هاي گذش��ته 
چندي��ن مرتب��ه در ديت��ا و ص��وت کاهش تعرفه 
رخ داده، اما اين تغيير تعرفه ها نيز ش��رايط را به 
گون��ه اي پي��ش مي برد که ش��رکت هاي نوپا در 
رقابت دچار مش��کلات بيش��تر ش��ده و به گلايه 
مي پردازند. برهمين اساس اکنون ما با اين چالش 
مواجهي��م که تعرفه ها به گونه اي طراحي ش��ود 
که در عين رضايت مردم، ش��رکت هاي نوپا نيز 

متضرر نشوند.
جهرمي افزود: البته براي اين که چنين اتفاقي رخ 
ده��د ش��رکت ها و بنگاه هاي کوچک با يکديگر 
متحد شده تا بتوانند زمان سرمايه گذاري خود را 
افزايش دهند، برهمين اس��اس ما نيز در وزارت 
ارتباطات مشوق هاي متعددي را در نظر گرفته ايم 

تا اين اتفاق رخ دهد.
 مدير عامل شرکت ارتباطات زيرساخت در ادامه 
ب��ه نقش س��ازمان نظام صنف��ي رايانه اي در اين 
زمينه اشاره کرده و افزود: به نظر مي رسد در اين 
زمينه اين س��ازمان نتوانس��ته به خوبي نقش خود 
را ايفا کند اما به هر صورت با اين شيوه در آينده 
ش��رکت هاي کوچک دچار مش��کلات بيشتري 

خواهند شد.
وي در بخ��ش ديگ��ري از صحبت هاي خود نيز 
ب��ه انتق��اد برخي رس��انه ها در خصوص انتش��ار 
اخب��اري ک��ه طي روزهاي گذش��ته در ارتباط با 
افزاي��ش ظرفي��ت ترانزيت پهن��اي باند مطرح 

ش��ده بود پرداخت و گفت: در کش��ور ترافيک و 
قيمت پهناي باند عامل مهمي در توسعه به شمار 
مي روند و سياس��ت وزارت ارتباطات برآن اس��ت 
ک��ه نظام تعرفه گذاري به س��متي پيش برود که 
استفاده از پهناي باند به سمت پهناي باند داخل 

هدايت شود.
مدير عامل ش��رکت ارتباطات زيرس��اخت ادامه 
داد: در اي��ن حوزه طي روزهاي گذش��ته مجلس 
مصوب��ه اي را اب��لاغ کرد که در انتش��ار اخبار آن 
برخي رسانه ها مطالبي را منتشر کردند که خلاف 
واقع بوده اس��ت. در اين زمينه بايد توجه داش��ت 
که ترانزيت به معني عبور ترافيک از کشور است 
که براساس مجوز مجلس 3۰ ترابيت از ظرفيت 
ترافي��ک منطق��ه مي توان��د از ايران عبور کند که 
اي��ن هدف گ��ذاري هدفي بزرگ اس��ت و نياز به 
تغيير ساختار شرکت زيرساخت و سرمايه گذاري 

دولت دارد.
جهرمي همچنين يادآور شد: طبق مصوبه مجلس 
دولت مجاز ش��ده اس��ت که برخلاف گذش��ته در 
اي��ن ح��وزه از س��رمايه گذاري بخش خصوصي 
ني��ز به��ره بگيرد که اين س��رمايه گذاري اگرچه 
 ممکن اس��ت زودبازده نباش��د، اما قطعا پرمنفعت 

خواهد بود.
مدير عامل شرکت ارتباطات زيرساخت در بخش 
پايان��ي صحبت ه��اي خود نيز ب��ه نرم افزارهاي 
مختلفي که اين روزها مورد استفاده قرار مي گيرند 
اش��اره ک��رد و گف��ت: در اين ح��وزه اتفاقاتي رخ 
داده و بيشتر کشور با برخي حواشي در خصوص 
شبکه هاي اجتماعي پرطرفدار مواجه شده است 
اما حاش��يه هاي ايجاد ش��ده چنان زياد بوده که از 

اتفاقات اصلي صرفه نظر شده است.
وي ادام��ه داد: اکن��ون اگر برخ��ي نرم افزارهاي 
حمل ونق��ل ش��هري روي کار نيامده و اعتراض 
آژانس داران به همراه نداشتند به اين نکته توجه 
نمي ش��د که به واس��طه اين نرم افزارها و فعاليت 

آنها چه ميزان اشتغال ايجاد شده است.


